
Hrvatska komora in`enjera {umarstva
i drvne tehnologije – {to je do sada

napravljeno, je li se moglo vi{e i kako dalje

Budu}i da sam od samoga po~etka (od pokretanja
inicijative) bio uklju~en u postupak osnivanja Hrvat-
ske komore in`enjera {umarstva i drvne tehnologije
(u daljnjem tekstu Komora), smatram svojom moral-
nom i profesionalnom du`no{}u upozoriti na odre-
|ene probleme i zastoje koji su se, pri samom kraju
o`ivotvorenja Komore, pojavili. Ne namjeravam ni-
koga prozivati i apostrofirati, ve} potaknuti odgo-
vorne osobe (me|u ostalima i sebe kao ~lana Odbora
strukovnoga razreda in`enjera {umarstva) na u~in-
kovite aktivnosti koje su, {to zbog objektivnih, ali
vi{e zbog subjektivnih razloga mnogo sporije nego
{to bi trebale i morale biti. Kako bi postoje}u situa-
ciju ra{~istili u potpunosti, nu`no je vratiti se u ne
tako daleku pro{lost i napisati nekoliko rije~i o po-
kretanju inicijative za izradu Nacrta prijedloga za-
kona o Komori, koji je temelj osnutka Komore (prve
Osniva~ke skup{tine Komore).

Dana 1. sije~nja 2004. godine na snagu je stupio
novi Zakon o gra|enju, koji je {umarskim stru~nja-
cima, sada u potpunosti, oduzeo pravo projektiranja
i nadzora izgradnje {umskih prometnica ({umskih
cesta). Iako smo kao struka bili upoznati (dovoljno?)
sa sadr`ajem novoga Zakona o gradnji (koji je izra-
dilo tada{nje Ministarstvo za{tite okoli{a, prostor-
noga ure|enja i graditeljstva), nismo pravodobno i
pravovaljano na njega reagirali. Tada je, a radi se o
2002. i 2003. godini (sada }e mnogi re}i da je lako biti
general poslije bitke), trebalo posti}i suglasnost naj-
va`nijih {umarskih institucija u Hrvatskoj: Ministar-
stva poljoprivrede i {umarstva, [umarskoga fakul-
teta Sveu~ili{ta u Zagrebu, [umarskoga instituta Jas-
trebarsko, »Hrvatskih {uma« p.o. Zagreb, Hrvatskoga
{umarskoga dru{tva i Akademije {umarskih zna-
nosti te zajedni~kim nastupom, u ina~e dobrom Za-
konu, izmijeniti ~lanke sporne za {umarsku struku.

Je li taj propust u~injen zbog inertnosti struke,
nezainteresiranosti za tehni~ku komponentu {umar-
stva, neprepoznavanja po~etka (ili ve} dobrano od-
makloga) problema upletanja mno{tva ostalih struka
(dobro za{ti}enih strukovnim udrugama – komo-

rama) u djelokrug rada {umara ili nekoga drugoga
razloga, sada vi{e, uistinu, nije va`no.

Pristalica sam razmi{ljanja kako se pro{lo{}u (po-
gotovo onom koja nam nije najsjajnija i na hvalu kao
struci i na koju u krajnjem slu~aju vi{e ne mo`emo ni
utjecati) ne treba previ{e optere}ivati ({to ne zna~i da
se iz povijesti ne treba u~iti, njegovati ju i na nju
podsje}ati), ve} iz nje treba izvu}i odre|ene pouke
kako se sli~ne pogre{ke ne bi ponavljale u budu}nosti.
Energiju i nastojanja treba usmjeriti prema o~uvanju
identiteta, digniteta, neovisnosti i po{tovanja {umar-
ske struke. Vo|en tom idejom (iako sam o istoj ras-
pravljao s utjecajnim ljudima u hrvatskom {umar-
stvu jo{ tamo 1998. godine), zajedno s kolegama iz
»Hrvatskih {uma« d.o.o. Zagreb oti{ao sam na raz-
govor predsjedniku Hrvatskoga in`enjerskoga sa-
veza prof. dr. sc. Juri Radi}u. On nam je ukazao na
mogu}nosti i modele osnutka strukovne komore.
Kasniji su razgovori pro{ireni na Ministarstvo poljo-
privrede, {umarstva i vodnoga gospodarstva te Hr-
vatsko {umarsko dru{tvo. Obavljen je sastanak pred-
stavnika {umarske struke u Ministarstvu za{tite oko-
li{a, prostornoga ure|enja i graditeljstva, a slu`beno
je zatra`en i sastanak u Hrvatskoj komori arhitekata i
in`enjera u graditeljstvu do kojega nikada nije do{lo.

Navedene su aktivnosti dale rezultat: Ministarstvo
poljoprivrede, {umarstva i vodnoga gospodarstva
15. lipnja 2004. godine imenovalo je povjerenstvo za
izradu Nacrta prijedloga Zakona o Komori u sa-
stavu:

Þ Josip Bartol~i}, dipl. in`. {um. (Ministarstvo
poljoprivrede, {umarstva i vodnoga gospo-
darstva) – predsjednik povjerenstva

Þ Mr. sc. Josip Dundovi} (»Hrvatske {ume« d.o.o.
Zagreb) – ~lan povjerenstva

Þ Mladen Slunjski, dipl. in`. {um. (»Hrvatske
{ume« d.o.o. Zagreb) – ~lan povjerenstva

Þ Dr. sc. Tibor Pentek ([umarski fakultet Sve-
u~ili{ta u Zagrebu) – ~lan povjerenstva
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Þ Izv. prof. dr. sc. Andrija Bogner ([umarski
fakultet Sveu~ili{ta u Zagrebu) – ~lan povje-
renstva

Þ Hranislav Jakovac, dipl. in`. {um. (Hrvatsko
{umarsko dru{tvo) – ~lan povjerenstva

Þ Doc. dr. sc. Marijan Grube{i} ([umarski fa-
kultet Sveu~ili{ta u Zagrebu) – ~lan povje-
renstva.

Povjerenstvo je odradilo svoju zada}u (najve}i su
dio posla odradili mr. sc. Josip Dundovi} i Hranislav
Jakovac, dipl. in`. {um.) te je na sastanku u Mini-
starstvu poljoprivrede, {umarstva i vodnoga gos-
podarstva 14. lipnja 2005. godine zaklju~eno da Na-
crt prijedloga Zakona o Komori, nakon manjih is-
pravaka, mo`e biti upu}en u redovitu zakonsku pro-
ceduru. Zakon o Komori progla{en je na sjednici
Hrvatskoga sabora 10. velja~e 2006. godine (Narod-
ne novine, broj 22/06). Tim je ~inom prestao rad
povjerenstva za izradu Nacrta prijedloga Zakona o
Komori.

Izradu Statuta Komore na sebe je preuzelo Mini-
starstvo poljoprivrede, {umarstva i vodnoga gos-
podarstva, a prva (osniva~ka) skup{tina Komore
odr`ana je 27. rujna 2006. godine. Time je zavr{en
formalno-pravni ustroj Komore i daljnji tijek njezina
rada, te njezino pozicioniranje u Hrvatskoj, ali i u
me|unarodnom okru`enju ({to }e posebno do iz-
ra`aja do}i po ulasku Hrvatske u EU) uvelike ovisi o
~lanovima radnih tijela Komore.

Oslu{kuju}i promi{ljanja ~lanstva Komore na te-
renu, mogli bi se izvu}i ovi op}i stavovi, pitanja,
nedoumice, dvojbe itd., na koje }u poku{ati ponuditi
odgovaraju}e odgovore:

Þ Je li Komoru uop}e trebalo osnovati?
Odgovor je odlu~no i argumentirano da.
Þ Je li Komoru trebalo osnovati ranije?
Svakako, me|utim nikada nije kasno; bolje da

smo Komoru osnovali i sada nego tek za nekoliko
godina ili, ne usu|ujem se to gotovo ni napisati,
nikada. Idealno bi bilo da je Komora osnovana prije
petnaestak godina te da danas imamo jasno defi-
nirana i ograni~ena podru~ja kojima se kao struka,
jedini mi, bavimo.

Þ [to Komora nudi svojim ~lanovima (za upi-
sninu i godi{nju ~lanarinu koju pla}aju)?

U ovakvu obliku i sa sada{njim anga`manom
~elni{tva Komore ne previ{e. Pokrenu li se stvari
nabolje (ne}u re}i s mrtve to~ke jer smo s te to~ke
davno krenuli), tada Komora pru`a puno jer »Ko-
mora je samostalna i neovisna strukovna organiza-
cija koja ~uva ugled, ~ast i prava ovla{tenih in`enjera
{umarstva i drvne tehnologije, skrbi da ovla{teni
in`enjeri obavljaju svoje poslove savjesno i u skladu

sa zakonom te promi~e, zastupa i uskla|uje njihove
interese pred dr`avnim i drugim tijelima u zemlji i u
inozemstvu« (Zakon o Komori).

Þ Koja je razlika izme|u Komore i [umarsko-
ga dru{tva?

Komora i [umarsko dru{tvo nikako nisu supar-
nici i takmaci, oni moraju djelovati sinkronizirano i
koordinirano, a odnos im mora biti u prvom redu
partnerski i suradni~ki. Za oboje ima i vi{e nego
dovoljno prostora, a poglavito posla. ^lanstvo u [u-
marskom dru{tvu (uz uvjet pripadnosti {umarskoj
struci) ponajprije je dobrovoljno, dok su uvjeti u~la-
njenja u Komoru ne{to stro`i i jasno propisani. Po-
malo zlo~este komentare o rivalstvu, konkurenciji,
takmi~enju, nadmetanju i dr. izme|u Komore i Dru-
{tva ne `elim komentirati; mo`da tek usputna re~e-
nica – protivnika, osporavatelja, omalova`avatelja
{umarske struke, samozvanih za{titara okoli{a i pri-
rode, tzv. »zelenih«, tzv. »ekologa«, jednom rije~ju
neprijatelja, ima i vi{e nego dovoljno; nemojmo ih
sami izmi{ljati, a jo{ manje stvarati.

Þ Kada }e Komora zapo~eti konkretne aktiv-
nosti?

Iako s jedne strane mogu razumjeti zasi}enost
ljudi koji su radili na Statutu Komore te organizaciji
Osniva~ke skup{tine Komore poslom (jer je uistinu
u kratko vrijeme od sredine velja~e 2006. pa do kraja
rujna iste godine, dakle u ne{to malo vi{e od sedam
mjeseci, obavljen golem posao), a koji su okupirani i
svojim svakodnevnim zada}ama, ne mogu oprav-
dati {to jo{ uvijek nije izabran tajnik Komore (ne
pravnik ve} {umar koji }e biti profesionalac u Ko-
mori i za to }e primati pla}u), {to Komora nema
svoje prostorije u kojima }e djelovati, {to do kraja
nije proveden postupak upisa ~lanova u Komoru,
{to ~lanovi Komore nisu podijeljeni u stru~ne smje-
rove, {to nismo dobili iskaznice i pe~ate Komore, {to
nakon izborne Skup{tine Komore nije odr`an ni je-
dan sastanak tijela Komore i dr. Sve navedeno treba
ostvariti {to prije; nova godina simbolizira novi po-
~etak pa se nadam kako }e 2007. godina donijeti
mjerljive i zna~ajne pomake i u funkcioniranju i u
aktivnosti u na{oj Komori.

Þ Je li Statut Komore dobar?

Statut Komore nije idealan i najbolji. Kao i svaki
statut, ima svojih odli~nih, dobrih i manje dobrih
dijelova. Ipak, dovoljno je dobar da mo`e dobiti
prolaznu ocjenu i osigurati dobru podlogu za funk-
cioniranje Komore. Slo`it }ete se da je puno lak{e
ne{to dora|ivati, unaprje|ivati i pobolj{avati nego
raditi (pisati) od po~etka. A i svi su ~lanovi Komore
imali prilike dati svoje primjedbe na Statut (u to jesu
li one usvojene te koji su bili kriteriji prihva}anja ili
odbijanja primjedaba ne}u ulaziti).
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Konkretni prijedlozi usmjereni ka unaprje|iva-
nju rada Komore mogu se ovako uobli~iti:

Þ Izabrati profesionalnoga glavnoga tajnika Ko-
more koji mora biti kreativna i poduzetna oso-
ba poznata i priznata u struci s dobrim do-
ma}im i inozemnim poznanstvima unutar {u-
marstva i izvan njega te s aktivnim znanjem
bar jednoga stranoga jezika. Samo osoba s tim
osobinama mo`e, uz profesionalni pristup te
puno truda i zalaganja, te uz konkretnu pot-
poru ~lanova svih tijela Komore, ostvariti za-
dovoljavaju}e i s pravom o~ekivane rezultate
~lanova Komore.

Þ Ostvariti dobru i u~estalu komunikaciju i su-
radnju unutar Komore (u vodoravnom i u
okomitom smjeru), te Komore sa svim rele-
vantnim ~imbenicima unutar {umarstva, ali i
izvan njega u zemlji i u inozemstvu.

Þ Prona}i i urediti prostorije Komore vode}i ra-
~una o njihovoj funkcionalnosti i primjere-
nosti budu}emu razvoju, rastu i ja~anju Ko-
more. Rje{enje treba biti dugoro~no i u suglas-
ju s razvojnom politikom Komore.

Þ Izraditi Plan i program aktivnosti Komore u
va`e}em mandatnom razdoblju (2006 – 2010)
s financijskim planom kao jednom od va`nijih
sastavnica. Potrebno je uravnote`iti viziju raz-
voja Komore predstavljenu tro{kovnom sa-
stavnicom s mogu}nostima ostvarivanja pri-
hoda Komore (iz razli~itih izvora). Treba akti-
virati sve raspolo`ive izvore financijskih sred-
stava (prihod od upisnina i ~lanarina ~lanova
Komore ne bi smio iznositi vi{e od 20 % ukup-
noga godi{njega prihoda Komore).

Þ Ustrojiti, ovisno o politici poslovodstva Ko-
more te financijskim pokazateljima, stalne ili
servisne prate}e slu`be Komore (pravnu i ra-
~unovodstveno-financijsku) bez kojih rad Ko-
more nije mogu}.

Þ Osmisliti vizualni identitet Komore (logotip,
pe~at, zastava, grb, memorandum i dr.) te di-
zajnirati internetske stranice Komore, ali po
na~elu »prika`imo ono {to `elimo biti«, a ne
ono {to jesmo.

Þ Poraditi na promid`bi Komore u svim vrsta-
ma medija kako bi joj osigurali ugled i mjesto
kakav zasigurno zaslu`uje.

Þ Hitno ustrojiti imenik ovla{tenih in`enjera (po
stru~nim smjerovima) te ovla{tenim in`enje-
rima izdati odgovaraju}e rje{enje i pe~at.

Þ Izabrati voditelje (predsjednike) stru~nih smje-
rova. Voditelji su stru~nih smjerova nu`ni radi
osmi{ljavanja programa i koordinacije rada
pojedinoga stru~noga smjera; bez voditelja stru-
~noga smjera Komora }e te{ko funkcionirati
na zadovoljavaju}i na~in. ^ini mi se da smo
sada u Komori dostigli odre|enu formu (koja
jo{ potpuno ne zadovoljava), ali nam nedo-
staje sadr`aja (aktivnosti Komore, npr. cjelo-
`ivotno obrazovanje, predavanja, seminari, sa-
vjetovanja, radionice, atestiranja, izdava~ka dje-
latnost – stru~na glasila, ~asopisi, priru~nici,
ud`benici, knjige, ispiti itd.).

Þ Osmisliti petogodi{nje planove i programe ak-
tivnosti za pojedini stru~ni smjer (za va`e}e
mandatno razdoblje voditelja stru~nih smje-
rova) te godi{nje planove i programe u kojima
}e se te aktivnosti detaljno razraditi.

Þ Uspostaviti sustav pra}enja, potvr|ivanja i evi-
dentiranja stru~noga usavr{avanja za svako-
ga ~lana Komore u okviru plana i programa
za teku}u godinu.

Þ U suradnji s »Hrvatskim {umama« d.o.o. Za-
greb (kao najve}im poslodavcem u {umar-
stvu) poraditi na sistematizaciji radnih mjesta
i uvjetima koje zaposlenici za odre|eno radno
mjesto moraju ispunjavati.

Þ Ostalo.

Uz navedene prijedloge, a u nastojanju unaprje-
|ivanja rada Komore, svakako postoji bar jo{ toliko
prijedloga koji se mogu navesti kao vrlo bitni. No taj
posao prepu{tam vama, ~lanovima na{e Komore i
svim ne~lanovima {umarima.

@elim da ovaj osvrt pokrene raspravu o pred-
metnoj problematici, raspravu primarno usmjerenu
prema jednomu cilju – kvalitetnomu funkcioniranju
i osna`ivanju Hrvatske komore in`enjera {umarstva
i drvne tehnologije kao jednomu (ne jedinomu, ali
vrlo va`nomu) ~imbeniku koji je jamstvo jake, jedin-
stvene, prepoznatljive i organizirane struke sprem-
ne odgovoriti na sve izazove i zahtjeve dana{njice.

Tibor Pentek
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